
DOCTORAT
**HONORIS
CAUSA**

Janet CURRIE



2015
2016

The image features the years 2015 and 2016 stacked vertically in a light gray, sans-serif font. Three thick, purple, curved lines are positioned between the two years, starting from the bottom of the '0' in 2015 and curving upwards to connect to the top of the '1' in 2016. The lines are arranged in a slightly overlapping, wave-like pattern.

DOCTORAT
**HONORIS
CAUSA**

Janet CURRIE



DOCTORAT HONORIS CAUSA



Jacques COMBY
President of Jean Moulin
Lyon 3 University

The major health challenges of the 21st Century are not all medical. They are also-or perhaps especially-social and societal.

By granting an honorary PhD today to Janet Currie, Director of Princeton University's Center for Health and Well-Being, the University Jean Moulin Lyon 3 recognizes that she is one of the most important health economists of her generation, whose work has significantly influenced the debate on US healthcare programs.

Healthcare, whether in the form of research, medical practice or the healthcare industry, has a long history in Lyon and its surrounding region.

The University Jean Moulin, focused on social sciences and the humanities, has made the social sciences approach to healthcare a major pillar of its scientific development, right in line with the policy of the University of Lyon.



DOCTORAT HONORIS CAUSA



Jacques COMBY
Président de l'Université
Jean Moulin Lyon 3

Les grands enjeux de la santé du 21^e siècle ne sont pas seulement médicaux, mais aussi, ou peut-être surtout, sociaux et sociétaux.

En remettant aujourd'hui le Doctorat Honoris Causa à Janet Currie, Directrice du *Center for Health and Well Being* de l'Université Princeton, l'Université Jean Moulin Lyon 3 honore une des plus importantes économistes de la santé de sa génération, dont les travaux ont concrètement influencé le débat sur les programmes de santé outre-Atlantique.

La métropole lyonnaise est un site où la santé (au niveau de la recherche, de la pratique médicale et de l'industrie de la santé) a une longue tradition.

L'Université Jean Moulin, qui est une université de sciences humaines et sociales, a fait de l'approche SHS de la santé l'un des axes de développement majeurs de sa politique scientifique, en forte cohérence avec la politique de l'Université de Lyon.

PROGRAMME

MAY 23RD 2016

18:00

 AUDITORIUM
MALRAUX

OPENING ADDRESS

Jacques COMBY

President of Jean Moulin Lyon 3 University

JANET CURRIE TRIBUTE ADDRESS

Peter WIRTZ

Vice-President of Jean Moulin Lyon 3 University,
in charge of Research

MUSICAL PERFORMANCES

Nova Ensemble, directed by Vincent BALSE

PRESENTATION OF INSIGNIA

Jacques COMBY

President of Jean Moulin Lyon 3 University

ACCEPTANCE SPEECH & CONFERENCE

Janet CURRIE

Chair of Princeton University's Department of Economics,
Director of Princeton's Center for Health and Well Being

20:30

 SALON DES
SYMBOLES

LIGHT REFRESHMENTS

18h00

 AUDITORIUM
MALRAUX

ALLOCUTION D'OUVERTURE

Jacques COMBY

Président de l'Université Jean Moulin Lyon 3

ALLOCUTION D'ÉLOGE DE JANET CURRIE

Peter WIRTZ

Vice-président de l'Université Jean Moulin Lyon 3,
chargé de la Recherche

PRESTATIONS MUSICALES

Ensemble Nova, dirigé par Vincent BALSE

REMISE DES INSIGNES

Jacques COMBY

Président de l'Université Jean Moulin Lyon 3

ALLOCUTION DE REMERCIEMENTS & CONFÉRENCE

Janet CURRIE

Professeuse de chaire, Directrice du département d'économie
et du *Center for Health and Well Being* de l'Université de
Princeton

20h30

 SALON DES
SYMBOLES

MOMENT DE CONVIVIALITÉ



JANET CURRIE

Janet Currie obtained a master's degree in economics from the University of Toronto in 1983. She then won a scholarship to continue her studies at Princeton University, where she obtained her PhD in 1988. At Princeton she met some of the world's most eminent economists, taking courses for example with Angus Deaton, winner of the 2015 Nobel Prize in Economics. It was through Professor Deaton, among others, that she acquired her impressive skills in econometrics.

Professor Currie's scientific ideas grew and matured through the natural process of contact and interaction with others: professors, of course, and also family members. Her husband Bentley MacLeod is a professor of economics at the prestigious Columbia University and an expert in the relationship between law and economics and in the theory of contracts.

Janet Currie and Bentley MacLeod have co-published on several occasions, in particular on subjects of interest to specialists in the management of healthcare organizations. Their work has shown that when a medical error occurs in the US legal environment, plaintiffs regularly try to demonstrate the nurses' liability rather than that of the doctors. Getting such research right presupposes in-depth knowledge of the legal and institutional context applicable to healthcare organizations.

Professor Currie's contribution is remarkable in several respects. It is both economic, in what it contributes to the university community; intellectual, of course, by the extent of knowledge created; and societal through the influence it has had on reforms to the healthcare system.

JANET CURRIE

Professor Currie has taken on various organizational and institutional responsibilities, thereby helping her university to operate more effectively, while increasing outside awareness of her field as a whole.

After several years as a professor at UCLA and then Columbia University, Janet Currie returned to Princeton, where she had received her doctoral degree. She holds several positions of responsibility there. Professor Currie has been Chair of the Department of Economics since 2014 and Director of the Center for Health and Well-Being since 2011. She was also a member of the Faculty Advisory Committee of the Woodrow Wilson School from 2012 to 2014 and of the search committee charged with identifying a new Dean for Research, from 2012 to 2013.

Professor Currie has promoted her own **discipline** through the following activities:

- Significant involvement in the editorial content of some of the most prestigious scientific journals, such as the *Quarterly Journal of Economics*, the *Journal of Public Economics* and the *Journal of Health Economics*.
- Responsibilities in learned societies. In 2013, Professor Currie was elected to the Institute of Medicine (now the Health and Medicine Division) of the National Academy of Sciences. From 2014 to 2015, she was president of the Society of Labor Economists. She was also a fellow of the American Academy of Arts and Sciences in 2014 and president of the Eastern Economic Association in 2015.

Professor Currie's own scientific contribution has been truly remarkable, as evidenced by the large number of publications at the highest level.

She is the author or co-author of four books, around 30 book chapters and 100 or so articles published in some of the most prestigious scientific journals, including Science and the Journal of Economic Literature. Her early work, an extension of her doctoral thesis, focused on labor economics and collective bargaining. Once she became autonomous from a scientific point of view, she decided to focus on health issues, in particular those related to children. Today, the economics of healthcare represents the bulk of her scientific work, which includes 100 or so articles related to two major themes:

- Gaining a better **understanding of health phenomena themselves**, along with their antecedents and their consequences;
- Investigating the mechanisms of **healthcare management**, either to understand how healthcare institutions and organizations affect the incentives and behavior of healthcare professionals and patients or to measure the performance of public healthcare programs.

Professor Currie's work in the latter subject is the first of its kind and has sparked considerable debate in the US regarding public policy.

The University Jean Moulin Lyon 3 has decided to honor Professor Janet Currie today for her work as a whole and its significant social and societal impact and for the exemplary nature of her career as a woman in teaching and research.



JANET CURRIE

Janet Currie obtient un master d'économie à l'Université de Toronto en 1983. Elle décroche ensuite une bourse pour prolonger ses études à l'Université de Princeton, où elle obtient son doctorat en 1988. Elle y côtoie quelques-uns des plus éminents économistes. Elle suit notamment les cours d'Angus Deaton, récipiendaire du prix Nobel d'économie en 2015. C'est auprès de lui, entre autres, que Janet Currie acquiert une grande compétence dans le traitement économétrique des données.

La réflexion scientifique de Janet Currie s'enrichit naturellement dans l'interaction et l'échange avec d'autres. Cela est vrai au contact des professeurs, mais également au sein de sa famille. Son mari, Bentley MacLeod, est professeur d'économie à la prestigieuse Université Columbia et l'un des spécialistes du courant *Law and Economics* (droit et économie) et de la théorie des contrats.

Janet et Bentley co-publient à plusieurs occasions, notamment sur des sujets qui intéressent les spécialistes de la gestion des organisations sanitaires. Ils ont ainsi permis de comprendre pourquoi, dans le contexte légal américain, on recherche régulièrement à démontrer la responsabilité des infirmières plutôt que la responsabilité personnelle des médecins lorsque survient une erreur médicale. Conduire un tel travail avec pertinence présuppose une connaissance fine du contexte institutionnel et légal des organisations sanitaires.

La contribution de Janet Currie est remarquable à plusieurs titres. Elle est à la fois économique, en ce qu'elle apporte à l'institution universitaire ; intellectuelle, bien sûr, par l'ampleur de la connaissance créée ; et sociétale par son influence sur les réformes du système de santé.

JANET CURRIE

Notre lauréate s'est engagée dans diverses responsabilités organisationnelles et institutionnelles, contribuant ainsi au bon fonctionnement et au rayonnement, non seulement de son université, mais de sa discipline toute entière.

Après avoir passé plusieurs années sur des postes de professeur à l'UCLA, puis à l'Université Columbia, elle revient à Princeton, où elle avait soutenu sa thèse. Elle y occupe des fonctions de responsabilité. Janet Currie est Présidente du Département d'économie depuis 2014 et Directrice du *Center for Health and Well Being* depuis 2011. Elle a également été Membre du Conseil consultatif de la Faculté, *Woodrow Wilson School*, de 2012 à 2014 et a fait partie du Comité de recrutement du Doyen à la recherche de l'Université de Princeton de 2012 à 2013.

Au niveau de son **implication pour la discipline**, on notera entre autres :

- Une forte implication éditoriale dans certaines revues scientifiques les plus prestigieuses, comme *The Quarterly Journal of Economics*, *The Journal of Public Economics*, ou encore *The Journal of Health Economics*.
- Des responsabilités dans des sociétés savantes. En 2013, Janet Currie est élue Membre de l'Institut de médecine de l'Académie nationale des sciences. De 2014 à 2015, elle a présidé la Société des économistes du travail (*Society of Labor Economists*). Elle a également été Membre élu de l'Académie américaine des arts et des sciences en 2014, et Présidente de l'*Eastern Economic Association* en 2015.

La contribution scientifique de Janet Currie à proprement parler, est très remarquable, comme en témoignent ses très nombreuses publications au plus haut niveau.

Elle est l'auteur et coauteur de quatre livres, d'une trentaine de chapitres d'ouvrages et d'une centaine d'articles publiés dans des revues scientifiques parmi les plus prestigieuses, telles que *Science*, *Journal of Economic Literature*, etc. Ses premiers travaux, s'inscrivant dans la ligne de sa recherche doctorale portent sur l'économie du travail et la négociation collective (*collective bargaining*). Mais c'est lorsqu'elle acquiert une réelle autonomie scientifique qu'elle décide de se recentrer sur les questions de santé, notamment celle des enfants. Les travaux en économie de la santé représentent aujourd'hui l'essentiel de sa production scientifique, qui compte une centaine d'articles publiés autour de deux problématiques majeures :

- **Une meilleure compréhension des phénomènes de santé en tant que tels**, avec leurs antécédents et leurs effets ;
- Des recherches qui s'intéressent aux **mécanismes de gestion de la santé**, soit pour comprendre l'impact des institutions et organisations sanitaires sur les incitations et comportements des acteurs de la santé (praticiens, patients), soit pour mesurer la performance des programmes de santé publique.

Ces derniers travaux, premiers de leur genre, ont eu une forte résonance dans le débat public américain.

C'est pour l'ensemble de ces recherches aux conséquences sociales et sociétales importantes, mais aussi pour l'exemplarité de la carrière de femme enseignant-chercheur, que l'Université Jean Moulin souhaite honorer le Professeur Janet Currie.

DOCTORAT HONORIS CAUSA



WWW.UNIV-LYON3.FR